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سخنگوی دولت:

ملت همواره قدرت ایران را 
افزایش داده اند

 رابطه مستقیمی بین قدرت ملی و صندوق 
آرا وجود دارد

گفت و گــــو
سید محمود میر لوحی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 رئیس جمهور بعدی 
قدرت اجماع سازی داشته باشد 

 باید به سیستم بانک جهانی وصل شویم
  نظارت خاص آرای مردم را بلاموضوع نکند

سخنگوی وزارت امور خارجه در حاشیه بازدید 
شورای معاونین وزارت امور خارجه از ستاد انتخابات 
وزارت خارجه با ارائه گزارشی از روند تلاش ها و 
فعالیت ها برای برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
در ۱۳۳ کشور با در نظر گرفتن ۲۳۴ صندوق رأی 
اظهار داشت: به رغم شرایط کرونا و سختی هایی که در 
این زمینه وجود داشته فکر می کنم این دوره انتخابات 
ریاست جمهوری در خارج از کشور از منظم ترین 
دوره های انتخابات ریاست جمهوری بوده است. ایلنا 
نوشت، سعید خطیب زاده  با بیان اینکه در برخی از 
کشورها برای گذاشتن یک صندوق رأی ما ماه ها 
مذاکره کرده ایم و شرایط کرونا، شرایط سختی را 
ایجاد کرده است، گفت: همان طور که پیش از این 
اعلام کرده ایم دولت کانادا به رغم ادعای مردم سالاری 
این اجازه را نداد که ما بتوانیم در این کشور که تعداد 
زیادی از ایرانیان در آن حضور دارند، صندوق رأی قرار 
دهیم. البته در سال هایی که ما روابط سیاسی نیز با 
این کشور داشته ایم همواره دولت کانادا مضایقی را 
برای این موضوع ایجاد می کرد و اجازه نمی داد جز 
در اوتاوا در جای دیگر صندوق رأی داشته باشیم و در 
همین چارچوب در سال های قبل نیز در مرز آمریکا و 
کانادا صندوق رأی می گذاشتیم تا ایرانیان مقیم کانادا 
بتوانند در انتخابات شرکت کنند و امسال نیز چنین 
پیش بینی ای صورت گرفته است. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی با بیان اینکه در برخی از شعب از نظر افزایش 
صندوق رکورد داشته ایم که در این زمینه می توان به 
ترکیه اشاره کرد یا اینکه در انگلیس فقط در لندن 
۵ صندوق رأی داریم، خاطرنشان کرد:  آنچه در توان 
وزارت خارجه بوده برای برگزاری هر چه بهتر انتخابات 
ریاست جمهوری در خارج از کشور به کار برده ایم و 
امیدواریم کمبودها و نقص هایی که در این زمینه وجود 
دارد، ایرانیان خارج از کشور از ما بپذیرند. خطیب   زاده 
با بیان اینکه بعد از نیمه شب روز جمعه حدود ساعت 
یک الی دو بامداد رأی گیری در برخی از کشورهای 
حوزه شرق آغاز شده و این روند ادامه داشته است، 
عنوان کرد:  هیچ شعبه اخذ رأیی بسته نشده؛ مگر اینکه 
تمام کسانی که برای رأی دادن حضور پیدا کرده اند 
توانسته اند رأی خود را به صندوق بیندازند. وی با اشاره 
به فعالیت هیأت اجرایی و هیأت نظارت در امر برگزاری 
انتخابات در خارج از کشور افزود: آرا در محل شعب اخذ 
رأی بعد از اتمام انتخابات شمرده می شود ولی اعلام 
آن در داخل کشور صورت می گیرد. در واقع شعب اخذ 
رأی در خارج از کشور در امر شمارش و اعلام نتایج تابع 
مقررات داخلی هستند. سخنگوی وزات امور خارجه 
همچنین درباره صحبت های روز چهارشنبه مقام معظم 
رهبری در مورد برخی از گزارش ها مبنی بر وجود برخی 
کاستی ها در برخی از کشورها برای برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری و اقدامات وزارت خارجه برای رفع 
این کاستی ها تصریح کرد: لازم می دانم از توجه مقام 
معظم رهبری به امر برگزاری انتخابات در خارج از 
کشور تشکر ویژه ای کنم. این توجه انرژی مضاعفی را 
به ما در وزارت خارجه برای پیگیری دقیق تر موضوعات 
داده است. در همان روز در راستای اینکه دغدغه های 
مقام معظم رهبری در این زمینه مرتفع شود گزارش 
مبسوطی را به ملت ایران و خدمت ایشان عرضه کرده 
و از روند فعالیت ها و اقداماتی که انجام شده گزارشی 

ارائه کرده ایم.
 مردم قدرت ایران را افزایش داده اند

خطیب زاده با تأکید بر اینکه به رغم شرایط کرونا 
و اینکه در برخی از کشورها شاهد قرنطینه سفت و 
سخت هستیم از جمله مالزی تلاش کرده ایم شعب 
اخذ رأی در نقاط مختلف جهان داشته باشیم، اظهار 
کرد: در هیچ کجا نیست که ما رابطه سیاسی داشته 
باشیم، ایرانیان قابل توجهی هم حضور داشته باشند و 
صندوق رأی در نظر گرفته نشده باشد. سخنگوی وزارت 
خارجه با تأکید بر اینکه هیچ کمبودی از نظر اقلام و 
تعرفه وجود ندارد، گفت:  برگزاری انتخابات در این 
شرایط بسیار پرهزینه است و وزارت خارجه با تجمیع 
منابع خود تلاش کرده بهترین شرایط را در این زمینه 
ایجاد کند. وی با بیان اینکه ما حافظ رأی مردم هستیم 
و تمام تلاش خود را در این زمینه انجام می دهیم در 
مورد تأثیر حضور پرشور مردم در انتخابات و جایگاه 
ایران در عرصه بین  الملل تصریح کرد: واقعیت این است 
که هنوز در نظام بین الملل کنشگران اصلی دولت ها 
هستند و پشتوانه این دولت ها مردم هستند. هر چه 
یک دولت با آرای بیشتری انتخاب شده باشد با قدرت 
بیشتری می تواند در عرصه بین المللی به نمایندگی 
از ملت خود کنشگری کند. وی با بیان اینکه قدرت 
ایران همواره برخاسته از خواست و مشارکت مردم 
بوده است، گفت:  در واقع این مردم بوده اند که همواره 
قدرت ایران را به رغم برخی سختی ها و فشارها افزایش 
داده اند. خطیب زاده با بیان اینکه رابطه مستقیمی بین 
قدرت ملی و صندوق آرا وجود دارد، ادامه داد: هر رأی 
مردم انرژی مضاعفی را به نمایندگان ایران در عرصه 
بین المللی برای پیشبرد اهداف و منافع ملی ایران و 
مردم می دهد. سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به 
این سوال که آیا تاکنون گزارشی در مورد تخلف یا 
مسائل این چنینی در شعب اخذ رأی در خارج از کشور 
دریافت کرده ایم، گفت: هیچ گزارشی در این زمینه 
دریافت نکرده ایم و طبق گزارشات ارسالی انتخابات در 
بهترین شرایط در حال برگزاری است. وی همچنین در 
مورد برخی گلایه ها مبنی بر دور بودن شعب اخذ رأی 
و اینکه برخی از هموطنان در خارج از کشور برای رأی 
دادن مجبورند چندین کیلومتر مسافت طی کنند، 
تصریح کرد: متأسفانه این موضوع وجود دارد چرا که به 
خاطر شرایط کرونایی مضایقی برای ما وجود داشت و 
ما مجبور بودیم صندوق های رأی را با همکاری دولت ها 
در جاهایی قرار دهیم که ایرانیان بیشتری حضور دارند. 
البته این مشکل در کشورهای اروپایی کمتر است؛ چرا 
که فاصله ها کمتر است و صندوق های رأی بیشتری 
داریم. خطیب زاده در مورد برخی از اظهارنظرها در 
مورد نحوه اطلاع رسانی در مورد برگزاری انتخابات 
در خارج از کشور بیان کرد: من از همه کسانی که در 
این ارتباط اظهارنظر کرده و مطالبی را بیان می کنند 
می خواهم در خصوص رأی گیری در خارج از کشور 

رعایت مصالح ملی را بکنند. 

گــــزارش

آرمـان ملـی - محمـد رحمانـی: 
انتخابات دوره سیزدهم ریاست جمهوری 
هم با تمام فراز و نشیب هایی که داشت 
برگزار شد و آنچه می ماند دولت جدید 
و منتخب مردمی است و سیلی از مشکلات انباشت شده 
که باید دید دولت آینده چگونه از پس این چالش برخواهد 
آمد. در همین راستا »آرمان ملی« با سید محمود میرلوحی، 
فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت و گو پرداخته است که 

می خوانید.
 فـارغ از اینکــه چــه کــسی در انتخـابــات 
ریاست جمهوری به پیروزی می رسد چالش های 
پیش روی دولت آینده را در حوزه های سیاست 
داخلی، خارجی و اقتصادی در چه چیز هایی می بینید؟

نخست مساله سیاست خارجی؛ چه در منطقه و چه در 
جهان در موضوع پرونده هسته ای و برجام از جمله مسائلی  
است که سال هاست فراز و فرود دارد که اگر توافقات صورت 
بگیرد و برجام احیا شود می تواند اتفاقات مثبتی از جمله لغو 
تحریم ها را در پی داشته باشد. در داخل هم چالش آب را 
داریم که صدمه زیادی به همه بخش ها از جمله کشاورزی 
ما وارد شده است. در این راستا کشور با خشکسالی سنگینی 
مواجه است و با توجه به آن کشور در این شرایط سخت 
اقتصادی باید وارد کننده مواد غذایی باشد و خودکفایی 
گندم با وجود تلاش های فراوان با چالش مواجه شده است. از 
مسائل بعدی می توان به اقتصاد و اشتغال و تورم، فقر و کاهش 
درآمد ها و حاشیه نشینی اشاره داشت که شاهد آن هستیم 
که طی سال های اخیر خیلی به مردم فشار آورده است که من 
امیدوارم با حضور دولت بعدی فارغ از جناح بندی سیاسی، 
نقدینگی لازم جهت افزایش تولید فراهم شود. موضوع 
دیگری که قابل ذکر است مطالبات جوانان و بانوان است 
که پاسخ در خوری تا کنون پیدا نکرده است. انتظار می رود 
با توجه به وعده هایی هم که در زمینه به کارگیری بانوان در 
عرصه های بالاتر مدیریتی داده اند ، این اتفاق محقق شود. 
مساله دیگر اقوام است که مشکلات زیادی در این زمینه 
وجود دارد که باید حل شود و رئیس جمهور جدید باید خود 
را رئیس جمهور همه بداند، قدرت اجماع سازی داشته باشد و 
ضمن حل چالش ها همه را در سازندگی کشور متعهد سازد.

  FATF چه میزان معتقدید دولت بعدی بتواند لوایح 
و مذاکرات رفع تحریم ها را به نتیجه برساند؟

باید برساند و بتواند؛ چرا که اگر غیر از این شود به نظر 
می رسد حل خیلی از مسائل و چالش های کشور که پیش 
از این صحبتش به میان آمد، سخت شود.  در همین ایام 
مذاکرات به شدت در وین ادامه دارد. از طرفی دونالد ترامپ 
رای نیاورد و جو بایدن با وعده بازگشت به برجام روی کار آمد 
و البته کسانی مانند نتانیاهو ، بن سلمان یا جان بولتون در 
مسند امور کشورشان نیستند و این امیدواری ایجاد می شود 
که هر دو زمینه حل شود. در داخل هم که شنیده اید آقای 
جلیلی اعلام کرده اند ۳9 مورد از ۴۲ اصل  FATF را اجرا 
کرده ایم و تنها چند بند باقی مانده که معطل لجبازی های 
داخلی است. مشکل تنها بین المللی نیست و ما باید در داخل 
برخی از مسائل را حل کنیم تا بتوانیم زمینه به نتیجه رسیدن 
این دو موضوع اصلی را فراهم سازیم. عملا راه را رفته ایم، 
هزینه ها را پرداخت کرده ایم و خودمان هم در داخل به این 
ضرورت رسیده ایم و ۳9 قاعده و تکلیف را اجرا کرده ایم و تنها 
دو سه بند افتاده بر سر لجبازی داخلی باقی مانده است، در 
حالی که اگر حداقل تحریم نفت برداشته شود لااقل سالی 
۱00 میلیارد مبادلات صادراتی در این زمینه خواهیم داشت 
و البته سالیانه ۴0 میلیارد صادرات غیر نفتی خواهیم داشت، 
که این مسائل تحت الشعاع این موضوعات قرار گرفته است.  
نمی توان نزدیک به ۲00 میلیارد دلار مبادلات ارزی کشور 
را به صورت غیر رسمی و چمدانی رفع و رجوع  کرد ، باید به 

سیستم بانک جهانی وصل شویم تا مشکلات ما حل شود.
  اخیرا سخنگوی شورای نگهبــان در نشسـت 
خبری خود از نمایش فیلم رد صلاحیت آیت ا... هاشمی 
در سال 92 در موعد مقرر و ارائه دلایل رد صلاحیت 
چهره های دیگر انتخابات سخن گفته  است، این 
سخنان چه میزان با عملکرد  شورای نگهبان تطابق 

دارد؟
 درباره این موضوعات سال هاست که گفته ایم. باید فکری 
به حال نظارت خاص شود. ما به خاطر تجربه ای که در امر 
انتخابات داریم این موضوعات را می دانستیم و برای ما روشن 
بود که روال همین است و نهایتا نتیجه نظارت استصوابی 
همین می شود که می بینید؛ چرا که روال طبق قانون اساسی 
مشخص است که باید شخص ایرانی الاصل باشد، سوء پیشینه 
نداشته باشد، گواهی اش از سوی ثبت احوال صادر شود و 
مواردی که قابل رجوع و مطالعه است ولی وقتی پای اعمال 
سلیقه در میان باشد، می بینیم بسیاری از آقایان قانع نیستند 
و جریانات سیاسی را ظاهرا به خودی و غیر خودی تقسیم 
کرده اند که باید برای این مشکل راه حلی یافت شود تا اعمال 
سلیقه کمتر صورت گیرد؛ وگرنه در آینده رای مردم آن 

جامعیت همیشه را از دست می دهد.
  دولت بعدی چگونـه مـی تـواند اعتمـاد عمومی 

را افزایش دهد؟
به نظر من کار سنگینی خواهد بود. در جمهوری اسلامی 
اعتماد عمومی فقط در خصوص مقوله انتخابات نیست؛ 
امنیت ما ، حفظ تمامیت ارضی ما و بسیاری مسائل دیگر 
به اعتماد عمومی گره خورده است. ما جنگ را فراموش 
نمی کنیم ، اگر موفق شدیم عراق را که حمایت تمام دنیا 
را داشت، شکست دهیم با اعتماد عمومی به نظام و حضور 
همه جانبه مردم بوده است. امروز هم اگر توانسته ایم کرونا 
را مهار کنیم با همین اعتماد مردم و همبستگی بین نظام و 
مردم مسائل را حل کرده ایم، اما دولت آینده باید روی این 
بخش کار جدی کند. متاسفانه به نظر می رسد در این دور 
انتخابات صدای مردم آن طور که باید شنیده نشده است؛ 
پس باید همه پنبه ها را از گوش هایشان در بیاورند تا اعتماد 

عمومی احیا شود. 

آرمان ملی- رد صلاحیت کاندیداهای ریاست جمهوری یا به 
عبارت دیگر عدم احراز کاندیداها مساله ای است که با برگزاری 
انتخابات نیز هنوز به پایان نرسیده و کنار رفتگان هنوز پاسخ 
متقنی از شورای نگهبان در خصوص علت کنار رفتن خود دریافت 
نکرده اند. این مساله جایی جذاب تر می شود که ماجرای علت 
.. هاشمی نیز توسط مصلحی گفته  . رد صلاحیت مرحوم آیت ا
می شود تا شورای نگهبان را رسما به واکنش وا دارد . چنانکه 
عباسعلی کدخدایی، سخنگوی این شورا پنجشنبه در نشست 
خبری خود به برخی از این ابهامات پاسخ داد و گفت: » اگرچه در 
قانون انتخابات ریاست جمهوری ما حکمی را برای بیان دلایل نداریم 
اما هر کدام از  افراد که  درخواست کردند آنها را دعوت کرده ایم. 
هفته گذشته چهار نفر را  دعوت کردم و مطالب را گفتم و الان هم 
دو نفر دیگر درخواست کردند که در اولین فرصت مطالب را ارائه 
می کنیم.« این در حالی است که پس از این سخنان نیز کاندیداهای 
رد صلاحیت  شده در اظهار نظرهایی از درخواست  خود و عدم اعلام 
رد صلاحیت شان خبر داده اند که این امر نیز در نوع خود جالب 

توجه است. 
   سایه رد صلاحیت ها

طی روزها و حتی هفته های گذشته مساله شورای نگهبان و 
رد صلاحیت برخی کاندیداهای برجسته و نامدار چون اسحاق 
جهانگیری و علی لاریجانی بارها بر سر زبان ها افتاده و هر زمان 
نیز با رویکردهای مختلفی روبه رو شده است. چنانکه از همان 
فردای روز رد صلاحیت ها جهانگیری، لاریجانی، پزشکیان و  دیگر  
کاندیداها نسبت به اعلام علل و دلایل رد صلاحیت خود خواستار 
توضیح شورای نگهبان شده اند. اما صرفا  بر اساس قانون، زمانی برای 
رسیدگی به اعتراض رد صلاحیت شده ها پیش بینی نشده است. 
اما با این حال از حجم اعتراضات کم نشد؛ تا جایی که مقام معظم 
رهبری رسما در سخنرانی خود با اشاره به ظلم و جفایی که به برخی 
کاندیداها رفت گفتند که دستگاه های مسئول باید جبران کنند. با 
این حال شورای نگهبان نیز بیانیه ای داد و به زعم خود ماجرا را فیصله 
داد. اما این پایان کار نبود؛ چرا که در روزهای بعد علی لاریجانی طی 
چند نوبت در  نامه نگاری با شورای نگهبان خواستار روشن شدن علت 

رد صلاحیت خود شد. با این حال اظهارات حجت الاسلام مصلحی 
وزیر اسبق اطلاعات در خصوص علل رد صلاحیت مرحوم آیت ا... 
هاشمی و تبعات و واکنش ها به آن  باز هم همه نگاه ها به سمت و 
سوی شورای نگهبان رفت تا این شورا در مقام پاسخگویی قرار گیرد.

    نگاه شورای نگهبان سیاسی و جناحی نیست
سخنگوی شورای نگهبان در خصوص رد صلاحیت چهره های 
اصلی اصلاح طلبان اظهار داشت: »نگاه شورای نگهبان سیاسی و 
جناحی نیست و ارزیابی شورا براساس افکار سیاسی نیست؛  بلکه 
معیارهایی که در قانون اساسی ذکر شده ملاک است و شورای 
نگهبان یک نهاد فقهی و حقوقی است نه یک نهاد سیاسی.« 
عباسعلی کدخدایی گفت: »مبنای بررسی صلاحیت ها قانون بوده 
و برای ما فرقی ندارد که نگاه سیاسی افراد چیست. عملکرد شورای 
نگهبان در گذشته هم اثبات می کند که از همه گروه های سیاسی 
در انتخابات ها کاندیدا داشته اند.« وی افزود: «آنچه شورا براساس 
نظارت انجام می دهد، منطبق بر اصول ۱۱۵ قانون اساسی و قانون 
انتخابات است و بعد از بررسی هایی که انجام می شود باید با رای 
اکثریت اعضای شورا اظهار نظر شود و رای اکثریت شورا ملاک نهایی 
برای احراز یا عدم احراز کاندیدهاست.« وی درباره بیانات رهبری در 
خصوص ظلم هایی که به برخی کاندیداها رفت بیان کرد: »همان روز 
شورای نگهبان بیانیه ای صادر کرد. آنچه در روند رسیدگی ها رخ 
می دهد، مجموعه ای از مباحث است و نهایتا رای گیری اعضاست 
و اگر دستگاهی حس می کند گزارش خلاف واقع گفتند باید 
اصلاح کنند و  اینطور نیست که مبنای رسیدگی شورا یک گزارش 
واحد باشد و البته اگر گزارش ها خلاف باشد شورای نگهبان آن را 
مدنظر قرار نخواهد داد.« وی در ادامه اظهار کرد: » همچنین قبلا 
گفته ام شورای نگهبان براساس قوانین و بر مبنای رای اعضای 
شورای نگهبان اعلام نظر می کند. ملاک های قانونی ما باید مدنظر 
قرار گیرد و همانگونه که در رسانه ها مطرح شد، دستگاه های دیگر 
باید اقدامات لازم را انجام دهند.« سخنگوی شورای نگهبان درباره 
دلایل رد صلاحیت برخی از کاندیداها اذعان کرد: »بر اساس اصل 
۱۱۵ قانون اساسی مستندات افراد مطرح و قرائت می شود و باید 
اعضا نسبت به هر فرد هفت رای مثبت داشته باشند. اینکه هر عضو 

شورا بر چه اساسی رای مثبت یا منفی می دهد را نمی توانم بیان 
کنم ولی ملاک نهایی رای اعضای شورای نگهبان است.« کدخدایی 
در خصوص عدم ارائه ادله موجود در رد صلاحیت  افراد  عنوان کرد: 
»اگرچه در قانون انتخابات ریاست جمهوری ما حکمی را برای بیان 
دلایل نداریم اما هر کدام از  افراد که  درخواست کردند آنها را دعوت 
کردیم. هفته گذشته چهار نفر را  دعوت کردم و مطالب را گفتم و 
الان هم دو نفر دیگر درخواست کردند که در اولین فرصت مطالب 
را ارائه می کنیم.« سخنگوی شورای نگهبان در خصوص اظهارات 
مصلحی وزیر اسبق اطلاعات در خصوص مسائل رد صلاحیت 
مرحوم آیت ا... هاشمی تصریح کرد: »طبق قانون مراجع مختلف باید 
گزارشاتی را که در اختیار دارند، برای شورای نگهبان ارسال کنند 
اما این گزارشات تنها جنبه کارشناسی دارد. گاهی گزارشات دقیق 
نبوده و شورای نگهبان نیز خلاف آن نظر داده است. دو نفر از اعضای 
دیگر شورای نگهبان غیر از من نیز این خبر را تکذیب کرده اند. 
چهارشنبه نیز فیلم جلسه بررسی صلاحیت آقای هاشمی رفسنجانی 
را به همراه برخی از اعضای شورای نگهبان بازبینی کردیم و آقای 
مصلحی چیزی که گفته بودند را در آن جلسه بیان نکردند. ان شاء ا... 
در زمان مناسبی آن فیلم را منتشر خواهیم کرد. البته ایشان مواردی 

را که از او نقل قول شده بود، تکذیب کردند.«
   واکنش لاریجانی

رئیـس سابـق مجلـس کـه بـه دلیـل آنچــه عــدم احـــراز 
صلاحیت خوانده می شود نتوانست وارد دور نهایی انتخابات 
ریاست  جمهوری شود پس از انداختن رای خود به صندوق در پاسخ 
به پرسشی در باره دلایل ردصلاحیتش هم پاسخ داد : »هنوز دلایل 
رد صلاحیت را به من نگفته اند«. علی لاریجانی گفت: »البته منطقی 
این بود که حین بررسی ها دلایل عدم صلاحیت به افراد گفته می شد 
چون طبق قانون اگر صلاحیت کسی احراز نشود ، باید کتبا به او 
اطلاع داده شود و فکر می کنم بر مبنای سیاست کلی رهبری نیز باید 
به افراد اعلام کتبی می شد.« وی افزود: »البته سال ۱۳۷۸ قانونی در 
مورد رسیدگی و شکایات در انتخابات مصوب شد که الزام به گفتن 

دلایل رد صلاحیت از سوی شورای نگهبان به نامزدها دارد.«
   کنایه به کدخدایی

پس از برگزاری این نشست محمد مهاجری، فعال رسانه ای 
اصولگرا نسبت به سخنان کدخدایی واکنش نشان داد. او در توئیتی 
نوشت: »حوصله داشتید مصاحبه آقای کدخدایی سخنگوی شورای 
نگهبان را بخوانید. خلاصه اش این است: کتاب قانون ما دو ماده دارد: 
۱ - همیشه حق با شورای نگهبان است. ۲ - در موارد اختلاف به ماده 

یک رجوع شود.«

آرمان ملی-حمید شجاعی: » توی دهان 
فرماندار و بزرگتر از او هم می زنم«، »همتی یکی از 
بانیان حرام خواری در جامعه است«، » از شنبه پروژه 
من اخراج حسن روحانی از مجلس خبرگان است.« 
و ... اینها نمونه هایی از ادبیات و فرهنگ دلواپسان و 
تندروهایی است که داعیه دار دولت داری و مدیریت 
کشوری هستند. همین چند وقت پیش بود که مقام 
معظم رهبری  و بسیاری از مقامات و بزرگان  از لزوم 
رعایت اخلاق سیاسی در جامعه سخن گفتند و 
همگان را بر رعایت این مهم توصیه کردند. اما گویا 
دلواپسان  گوشی برای شنیدن این موعظه ها ندارند  و 
صرفا بر اساس اهداف و منویات خود عمل می کنند. 
این مساله را عملکرد آنها نشان می دهد. تخریب 
و پاره کردن بنرهای تبلیغاتی همتی در شهرهای 
مختلف، آن هم در روز ممنوعیت تبلیغات و حملات 
و هجمه  های هدفمند به رئیس جمهور، دولت و 
دیگران نشان از این دارد که آنها مسائل دیگری 
را دنبال می کنند و با مفاهیمی چون منافع ملی، 
انسجام ، وحدت و... بیگانه  اند. حسن عباسی، سخنران 
تندرو اصولگرا فردی است که بارها با بی اخلاقی 
رئیس جمهور، دولت و اخیرا کاندیداها و برخی 
چهره  ها را مورد هجمه، تخریب و بعضا توهین قرار 
داده است. چنانکه در آخرین اظهار نظرش در هیأت 
فاطمیون قم گفته است »از روز شنبه پروژه من اخراج 
حسن روحانی از مجلس خبرگان است.«  باید دید 

پاسخ دولت و معاونت حقوقی رئیس جمهور به این 
اظهارلات چه خواهد بود؛  هر چند به نظر می رسد 
دولت در پایان عمر خود از اینگونه بد اخلاقی ها عبور 

کرده است.
 حد یقف هجمه و بی اخلاقی 

بارها و در مقاطع مختلف این امر ثابت شده که 
تندروها و دلواپسان منطقی جز خشونت کلامی، 
حمله، هجمه، تخریب ، توهین و اهانت ندارند و هر جا 
که شرایط را فراهم ببینند شروع به هجمه تخریب 
می کنند.  هر چند برای آنها رویه و روش یکی است و 
افراد و اهداف تغییر می کنند. تا جایی که اگر تخریب 
رئیس جمهور، وزیر خارجه و سایر دولتمردان به روال 
عادی و همیشگی آنها تبدیل شده اما هر از گاهی 
چهره های دیگری حتی از جریان خود را نیز مورد 
لطف کلامی قرار می دهند. چنانکه اگر تا دیروز 
اصلاح طلبان و دولتیون خوراک تخریب و اهانت های 
این جریانات حداقلی بودند، امروز دایره حملات شان 
به احمدی نژاد هم رسیده و او را نیز می زنند. از طرفی 
اینکه در جامعه چه می گذرد، نظر مردم نسبت به 
آنها  و رویکردهایشان چیست و اساسا منافع ملی 
در این زمان چه چیزی را اقتضا می کند، برای آنها 
محلی از اعراب ندارد و آنها صرفا به احتجاج خود 
عمل می کنند. البته پیش از اینها نیز گفته شده این 
نوع رویکردها خاص امروز و دیروز نیست و ریشه ها 
در سالیان و چه بسا دهه های گذشته دارد. دلواپسان 

خود را در هر دو سطح در قدرت و بیرون از قدرت 
نشان داده و به قول معروف امتحان پس داده اند. اگر 
در قدرت باشند تلاش می کنند با ابزارهای قانونی 
که در اختیار دارند، اهداف و منویات خود را طبق 
برنامه در حوزه های مختلف پیش ببرند و بدون در 
نظر گرفتن شرایط جامعه و منافع ملی صرفا مسائل 
جریانی و جناحی خود را به مسائل مهم کشور ترجیح 
دهند. گویی اینکه دلواپسان مدت هاست از چیزی 
مطمئن هستند که اینگونه بی پروا و بی محابا به 
دولت، جریان حامی و شخصیت های دیگر می تازند 
و خود را نیز پاسخگوی هیچ کس نمی دانند. البته 
در این میان فضای مجازی هم  بستر مناسبی برای 
تخریب و سیاه نمایی علیه دولت و برخی کاندیداها 
در روزهای گذشته بوده که نمونه های بسیاری از 
آنها را می توان یافت. آنچه در این میان محل تامل و 
پرسش است اینکه چرا هیچ ارگان یا نهادی نیست که 
به اظهارات ، حملات و اتهامات این افراد به چهر های 
مختلف، رئیس جمهور و دولت رسیدگی  کند؟ طی 
مناظرات انتخاباتی برخی کاندیداها اظهاراتی را 
داشته اند که اصولگرایان معتقد بودند باید آنها را 
مجازات یا محاکمه کرد؛ اما اتهامات به رئیس جمهور 
یا دیگران نباید با هیچ عقوبت یا برخوردی مواجه 
شود؟  این پرسشی است که در اذهان افکار عمومی 
پدید آمده است که حد یقف این افراد کجاست و تا 
کجا اجازه بی اخلاقی، وحدت شکنی، حرکت بر خلاف 

منافع ملی  و تخریب مقامات را دارند؟ باید دید نهادها 
و دستگاه های مسئول چگونه برخوردی با اینگونه 
رفتارها که از سوی برخی رخ می دهد، خواهند داشت.

  حمله به رئیس جمهور و همتی
شامگاه پنجشنبه۲۷ خردادماه جاری بود که یک 
چهره دلواپس و تندروی اصولگرا در سخنانی بازهم 
به رئیس جمهور و عبدالناصر همتی، کاندیدای 
انتخابات ریاست جمهوری حمله کرد و آنها را مورد 
هجمه قرار داد. هر چند صحبت های او منتقدان 
شورای نگهبان را نیز گزید و تیر حملاتشان به آنها 
نیز برخورد کرد. حسن عباسی، سخنران افراطی 
اصولگرایان، که  در جلسه بصیرت افزایی انتخابات 
در هیات فاطمیون قم سخن می گفت، با اشاره به 
اتفاقات اخیر و رد صلاحیت ها، واکنش ها و انتقادات 
اظهار داشت: »  ولایتمداری یعنی وقتی رد صلاحیت 
شدی نگویی چرا رد صلاحیت شدم، ولایتمداری 
یعنی مثل چهار سردار سپاه و یک ژنرال ارتش بعد 
از رد صلاحیت؛ بدون ادا و اطوار و اینکه بگویی رای 
نمی دهم، بروی به عنوان پیاده نظام در ستاد نامزد 
اصلح فعالیت کنی.« وی با اهانت و حمله به همتی 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری گفت: ۴۵ درصد 
مردم فرانسه حرامزاده اند به خاطر همین فرانسه 
مهد  لیبرالیسم است، اگر لیبرال ها در جایی پیروز 
شدند یعنی آن جامعه را حرام خواری و حرام زادگی 
فرا گرفته است. همتی یکی از بانیان حرام خواری 
در جامعه است که قانون بانکداری ربوی را دنبال 
می کند. وی با اهانت و هجمه به رئیس جمهور بیان 
کرد: از روز شنبه پروژه من اخراج حسن روحانی از 
مجلس خبرگان است. روحانی دیدگاه کینزی در 
اقتصاد دارد. وای بر نمایندگان مجلس خبرگان که 
او را تاکنون اخراج نکرده اند، چنین فردی نمی تواند 
نایب امام زمان )عج( را انتخاب کند. عباسی با تخریب 
هدفمندی یارانه ها  و روسای جمهور پیشن اذعان کرد: 
طرح هدفمندی یارانه ها طرح لیبرالیستی بود، تا بوده 
در این کشور لیبرالیستم اجرا شده؛ هاشمی، خاتمی، 
احمدی نژاد و روحانی هر چهار نفر لیبرال بوده اند، 
پس کی قال الصادق و قال الباقر می خواهد در این 
کشور اجرا شود؟ وی بیان کرد: علم اقتصاد مرده است، 
بعد از فروپاشی اقتصاد آمریکا در بحران وال استریت 
دانشمندان بزرگ اقتصاد گفتند علم اقتصاد مرده 

است. علمی به نام اقتصاد نداریم.

»آرمان ملی« از مواضع جدید سخنگوی شورای نگهبان گزارش می کند: 

كدخدايي در مقام انتشار جلسه ٩٢ 
    لاریجاني: هنوز دلایل عدم احراز صلاحیت را به من نگفته اند

معصومه ابتکار بیان کرد: »توصیه من به رئیس جمهور آینده 
این است که وارد دسته بندی ها و جناح بازی های سیاسی نشود 
و رئیس جمهور همه ایران باشد. رئیس جمهوری که انتخاب 
می شود باید رئیس جمهور آنهایی که رای نداده اند و به هر 
دلیلی پای صندوق رای نیامده اند، باشد. یعنی رئیس جمهور 
همه مردم ایران، با همه سلایق و مذاهب و دیدگاه های فکری 
و فرهنگی باشد. رئیس جمهور آینده باید پاسخگوی همه مردم 
باشد و کشور را به درستی اداره کند. عمل به وعده ها بسیار 
مهم است، زمان کاندیداتوری و تبلیغات افراد وعده های زیادی 
می دهند که باید شرایط کشور را در نظر بگیرند. در دولت 
یازدهم و دوازدهم در سخت ترین شرایط دوران تاریخ معاصر، 
روحانی توانست سکان  کشور را به سمتی ببرد که نه فروپاشی 
کشور و نه فروپاشی اقتصادی اتفاق بیفتد و کشور توانست به 
سمتی حرکت کند که در سال پایانی با وجود تحریم و جنگ 
اقتصادی و کرونا ۶/۳ درصد رشد اقتصادی را به ثمر رساند. 

رئیس جمهور بعدی هم باید همین مسیر را ادامه دهد.«

  
رئیس جمهور آینده وارد 

جناح بازی های سیاسی 
نشود

سردار عزیز جعفری مسئول قرارگاه فرهنگی و اجتماعی حضرت 
بقیه  ا... الاعظم )عج( گفت: »۴۳ سال از انقلاب اسلامی می گذرد و 
وارد گام دوم انقلاب شده ایم. دشمنان هر توطئه، تهدید و ترفندی 
که داشته اند در طول چهار دهه گذشته به کار گرفته اند اما مردم ما 
در تمام این سال ها به ویژه هشت سال گذشته مقابل سخت ترین 
فشارهای اقتصادی و تحریم ها ایستاده اند و از وعده های الهی است 
که بابت هر صبری پاداشی است. به نظر می رسد در این دولت 
جدید و از سال ۱۴00 دوره آسانی مردم و کشور شروع می شود. با 
مدیریت انقلابی، مردمی و دلسوزانه ای که اکثر کاندیداهای این 
دوره دارند، ان شاءا... سختی ها را پشت سر می گذاریم و مردم 
نتخابات را خواهند چشید. مردم دچار  شیرینی این دوره از ا
سرخوردگی شده اند که البته بخشی از آن تقصیر خودشان است؛ 
چراکه در این ۸ سال گذشته به فرد دقیقی رای نداده اند. قهر با 
صندوق رای هیچ دردی را علاج نمی کند؛ بلکه فقط دشمن را شاد 
و مشکلات را بدتر می کند. اگر مردم می خواهند مشکلات حل شود 

باید پای صندوق رای بیایند و با دقت رای دهند«.

 
بخشی از سرخوردگی امروزِ 

مردم تقصیر خودشان است

مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
»انتخابات و صندوق رای در جمهوری اسلامی از ابتدا تاکنون 
زبان مردم و ابزار اعمال اراده آنان در عرصه سیاسی و اداری 
کشور بوده و میعادگاه پیوند میان مردم و حاکمیت است. من 
در حسینیه جماران در این مکان مقدس رای دادم که در آن 
شخصیت های مذهبی و سیاسی حضور پیدا می کنند. تا هر 
میزان مردم مشارکت داشته باشند اقتدار ما به همان میزان 
بیشتر خواهد شد. رهبری فرموده اند انتخابات حق آحاد مردم 
است، من امیدوارم انتخابات امروز برای کشور منشأ خیر و 
برکت باشد؛ چراکه مشارکت بیشتر مردم به نفع خود آنان 
خواهد بود. من معتقدم جریانات سیاسی ای که گلایه هایی 
دارند، بدانند قهر از صندوق رای مشکلی را حل نمی کند. 
امکان انتخاب فرد نزدیک به این جریان هم فراهم است. در 
یک جمله می گویم نظام  ما جمهوری اسلامی است. اگر به 
دنبال آینده بهتری برای کشور و فرزندان هستیم تنها راه از 

راه جمهوریت می گذرد«.

 
انتخابات میعادگاه پیوند 

مردم و حاکمیت است

 »آرمان ملی« از حملات هدفمند دلواپسان به رئیس جمهور 
و دولت گزارش می کند:

 تخریب انتخاباتی همتی
حمله به روحانی

  همتی از بانیان حرام خواری در جامعه است
 حسن عباسی: از پروژه من اخراج حسن روحانی

  از مجلس خبرگان است


